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MĚSÍČNÍK VYDAVATELSTVÍ ECONOMIA  

KOMENTÁŘE 

EKONOMIKA 
Singer: Další snížení sazeb si lze představit 

Další snížení českých úrokových sazeb je možné, uvedl viceguvernér ČNB Miroslav Singer. 
Obezřetnost ohledně dalšího snižování sazeb je podle Singera sice na místě, ale další uvol-
nění měnové politiky je představitelné. Jako faktory, které by podpořily další snížení sazeb 
ČNB její viceguvernér jmenoval: další snižování sazeb Evropské centrální banky, sílící di-
sinflaci nebo prohlubování krize. Celkově však Singer shrnul svůj pohled na další vývoj ná-
sledovně: „Další pohyb úrokových sazeb lze těžko předpovědět.“  

Vláda sjednotila platební služby ČR s EU 
Platební služby by měly být v ČR od listopadu sjednoceny s EU. Počítá s tím návrh zákona o plateb-

ním styku z dílny ministerstva financí, který schválila vláda. Cílem zákona je mimo jiné upravit regulaci 
a dohled nad nebankovními poskytovateli plateb, kteří dosud podnikali na základě živnostenského záko-
na nebo devizové licence při přeshraničních převodech.  

Janota: Kvůli schodkům rozpočtu se vzdaluje euro 
Kvůli plánovaným rozpočtům, jejichž deficit do roku 2012 neklesne pod 150 mld. Kč, je velmi vzdále-

ná cesta ČR k euru. Vyplývá to z vyjádření ministra financí Eduarda Janoty. Schodky rozpočtů povedou 
k deficitu veřejných financí 4,5 až 4,7 % HDP v roce 2010, následně k 5% deficitu a v roce 2012 k 4,2 % 
HDP. Pro přijetí eura je nutná 3% hranice. 

Důvěra v ekonomiku v květnu opět vzrostla 
Důvěra v domácí ekonomiku se v květnu potřetí za sebou meziměsíčně zvýšila. Souhrnný ukazatel dů-

věry se meziměsíčně zvýšil o 0,2 bodu, když v březnu to bylo o 1,7 bodu a v dubnu o 4,2 bodu.  

Objem úvěrů v selhání se zřejmě zvýší 
Celkový objem úvěrů v selhání by se měl podle základního scénáře vývoje v letošním a příštím roce 

zvýšit o 150 mld. Kč, což představuje 4 % HDP. Banky by kvůli tomu musely vytvořit opravné položky 
letos za 16 mld. Kč a v příštím roce za dalších 67 mld. Kč. V analýze Recese a úvěry to uvedla skupina 
Patria. Celkový objem úvěrů poskytnutých bankami nyní podle statistiky ČNB dosahuje takřka 2,1 bil. 

Evropská komise navrhla jednu z největších 
změn v regulaci finančních trhů v Evropské 
unii. Plán, jehož cílem je zabránit opakování 
finanční krize, počítá především s přísnější 
regulací bank. Ty by se měly do budoucna vy-
varovat obrovských investic do vysoce riziko-
vých produktů, aby je národní vlády nemusely 
znovu zachraňovat masivními finančními injek-
cemi jako v posledním roce.  

Základem návrhu EK je vznik dvou celoev-
ropských orgánů, které by měly vylepšit regula-
ci a sledování finančních trhů v unii. Nejdůleži-
tější je ESRC (European Systemic Risk Council) 
a mají ho tvořit centrální bankéři z jednotlivých 
členských států a národní regulátoři. Jejich 
úloha bude především monitorovací – měli by 
unii varovat před případnými riziky na finanč-
ním trhu.  

Druhým orgánem má být tzv. ESFS (Euro-
pean System of Financial Supervisors). Úkolem 
této instituce bude zlepšit dohled nad finanční-
mi skupinami, které podnikají na území několi-
ka členských států EU, ale každá z jejich částí 
spadá pod jiný národní dohled a regulaci. ESFS 
bude navíc koordinovat práci tří dalších institu-
cí, které nově vzniknou z již existujících unij-
ních výborů. Jedna instituce přitom bude mít na 
starost banky, druhá pojišťovny a třetí penzijní 
fondy. Návrh komise, který nyní ještě čeká dlou-
há cesta ke schválení členskými státy a Evrop-

ským parlamentem, vychází z tzv. Larosierovy 
zprávy, kterou nedávno představili finanční 
experti vybraní právě EK. Celou skupinu vedl 
právě bývalý šéf MMF Jacques de Larosier.  

"Lepší dohled na přeshraničními finančními 
trhy je klíčový z ekonomického i etického hledis-
ka. Tento návrh by měl pomoci k obnově důvěry 
a měl by EU chránit před dalšími krizemi," řekl 
předseda EK José Barroso.  

Otázkou však zůstává. jak se návrh změní 
během následujících jednání. "Kamenem úrazu" 
by mohla být především snaha posílení přeshra-
niční regulace. Některé státy přitom proti po-
dobným principům v minulosti protestovaly a 
patřila mezi ně i Česká republika. Její finanční 
sektor je totiž tvořen téměř výhradně bankami 
se zahraniční účastí a ministerstvo financí se v 
minulosti obávalo, že podobná reforma by moh-
la vést ke ztrátě pravomocí ČNB či právě MF 
ČR na úkor celounijních institucí.  

Ke vzniku jednotného evropského regulátora 
má nový návrh EK ještě daleko, přestože po 
jeho vzniku volají někteří evropští politici. "V 
tuto chvíli není realistické, že by desítky tisíc 
finančních institucí mohly být regulovány na 
celoevropské úrovni. Pro přeshraniční instituce 
by přesun odpovědnosti za dohled na úroveň 
EU znamenal i vysoké administrativní náklady, 
což rovněž není realistické," uvedla EK.                              

Z D R O J :  Č T K  

Revoluční změna regulace finančních trhů 

Noví členové burzovní 
komory BCPP 
Valná hromada jmenovala tři nové členy burzov-
ní komory Burzy cenných papírů Praha. Stali se 
jimi Dr. Ludwig Nießen, ředitel odboru infor-
mačních technologií Wiener Börse (WBAG), 
člen dozorčí rady rakouské energetické burzy 
EXAA a člen představenstva Central Counterpar-
ty Austria, Ing. Helena Čacká, generální ředitelka 
Univyc, a Ing. David Kučera, generální sekretář 
Energetické burzy Praha Jmenovaní tak doplní 
dosavadní složení burzovní komory, která dopo-
sud zasedala ve složení Ing. Petr Koblic (BCPP), 
MMag. Dr. Michael Buhl (WBAG) a Hannes 
Takacs, MBA (WBAG). Zástupci akcionářů na 
valné hromadě rovněž potvrdili složení dozorčí 
rady BCPP, které nyní tvoří Zdeněk Bakala, Ing. 
Daniel Heler, Ing. Jan Klenor, Ing. Jaroslav Míl, 
JUDr. Martin Roman a Ing. Milan Šimáček.  
Doplněné představenstvo 
Hypoteční banky  
Představenstvo Hypoteční banky se po pátečním 
jmenování Martina Vaška, náměstka generálního 
ředitele Hypoteční banky pro věci finanční, roz-
růstá do čtyřčlenné podoby. Již v únoru 2009 do-
plnil představenstvo náměstek generálního ředi-
tele pro věci obchodní Vlastimil Nigrin. Předse-
dou představenstva Hypoteční banky je generální 
ředitel banky Jan Sadil a místopředsedou před-
stavenstva Petr Hlaváč, náměstek generálního 
ředitele pro věci úvěrové. Martin Vašek (32) na-
stoupil do Hypoteční banky v únoru. Předtím pů-
sobil na vedoucích pozicích v ČSOB, naposledy 
jako ředitel Zpracování operací. Martin Vašek je 
absolventem fakulty Financí a účetnictví Vysoké 
školy ekonomické v Praze.  
Edwards a Hafoudh  
jsou partnery Deloitte 
S platností od 1.června se rozroste řada partnerů 
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Adastra Group kupuje 
BQS Consulting 
Adastra Group realizuje v ČR další akvizici a ku-
puje společnost BQS Consulting, nezávislou 
konzultačně-technologickou firmu zaměřenou na 
dodávku specializovaných IT řešení. Jedná se o 
třetí akvizici, kterou Adastra od roku 2003 do-
končila. BQS Consulting bude v rámci skupiny 
Adastra Group fungovat jako samostatná společ-
nost pod svým názvem. 
Ataccama uvádí DQC v. 5  
Ataccama oznamuje uvedení nové verze produk-
tu Ataccama Data Quality Center 5 (DQC). Atac-
cama DQC je nástroj pro komplexní řízení dato-
vé kvality, který používá řada bank, pojišťoven a 
institucí státní správy v ČR i dalších zemích Ev-
ropy a Severní Ameriky. 
KAKTUS Software i pro 
Kooperativa pojišťovnu 
Společnost KAKTUS Software vyvinula novou 
verzi online cestovního pojištění pro pojišťovnu 
Kooperativa. Jde o inovaci aplikace pro online 
sjednání pojištění pro Kooperativu, pro kterou 
KAKTUS Software vyvinul i aplikace pro online 
sjednání povinného ručení a pojištění pro lékaře. 
Global Payments Europe 
má opět smlouvu s KB 
Společnost Global Payments Europe prodloužila 
dlouholetou spolupráci s Komerční bankou. V 
důsledku podpisu smlouvy bude společnost GPE 
nadále poskytovat kompletní řešení služeb pro-
cessingu platebních karet pro KB, které zahrnují: 
autorizační služby, ATM a POS služby, persona-
lizaci platebních karet, detekci podezřelých 
transakcí, provozní služby, e-commerce služby a 
vývoj a údržbu card management systému. 
Smlouva na poskytování těchto služeb se uzavírá 
do 31. prosince 2013. GPE poskytuje služby spo-
jené s vydáváním platebních karet pro KB již od 
roku 1992, kdy banka vydala první platební karty 
a zprovoznila své první bankomaty. 

TECHNOLOGIE 
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Kč. Podíl úvěrů v selhání, tedy součet nestandardních, pochybných a ztrátových úvěrů na celkovém ob-
jemu byl v březnu 3,8 %, tedy asi 79 mld. Kč. Loni v březnu to bylo 2,8 %. 

Evropské směrnice a normy: za 11 let 1 bil. EUR 
Asociace evropských obchodních a průmyslových komor EUROCHAMBRES publikovala studii, kte-

rá odhaduje, že naplňování požadavků evropských směrnic a norem za posledních 11 let stálo evropské 
podniky více než 1 bil. EUR. Studie byla zveřejněna v předvečer zasedání Rady EU pro konkurence-
schopnost, která jedná o omezení administrativní zát ěže v rámci EU. Studie s názvem „Náklady plnění 
evropských předpisů pro podnikatele“ ukazuje jak na alarmující míru evropské regulatorní zátěže podni-
kání, tak na dramatické nedostatky v dosavadním sledování těchto nákladů.  

Zaměstnavatelé ruší některé z benefitů 
Téměř 70 % firem, na které již dolehla obtížná hospodá řská situace, hodlá letos změnit systém zaměst-

naneckých benefitů. Zaměstnavatelé se nově více soustředí na pojistné produkty. 76 % z nich nabídne 
zaměstnancům penzijní připojištění, 68 % životní pojištění. Vyplývá to z průzkumu společnosti ING. 

Šest zájemců o křesla ve Výboru pro měnový trh 
Šestice finančníků bojuje o trojici uprázdněných křesel ve Výboru pro finanční trh, sedmičlenném po-

radním orgánu bankovní rady ČNB. Nově obsazen má být post předsedy, místopředsedy a člena výboru. 
Znovu nominován byl šéf Investiční společnosti České spořitelny Radek Urban, který má podporu Aso-
ciace pro kapitálový trh. Asociace penzijních fondů namísto svého šéfa Jiřího Rusnoka nominovala šéfa 
PF Aegon Vladimíra Bezděka. Místo člena, které bylo obsazeno Václavem Tomkem z Asociace finanč-
ních zprostředkovatelů a finančních poradců (AFIZ), by mohl obsadit Tomáš Síkora, výkonný ředitel 
asociace pojišťoven. Kromě té se k jeho nominaci připojily i AFIZ, Unie společností finančního zpro-
středkování a poradenství a Asociace českých pojišťovacích makléřů. Ve hře je i ředitel bankovní asocia-
ce Josef Tauber. Výbor pro finanční trh se schází čtyřikrát do roka, kromě tří volených členů jsou jeho 
členy dva zástupci ministerstva financí (Klára Hájková, Jiří Król), finanční arbitr František Klufa a vice-
guvernér ČNB Miroslav Singer. Funkční období předsedy a místopředsedy výboru končí 5. června, vole-
ného člena pak 20. února 2010. ,,Nominace jsme již obdrželi. Předpokládám, že volba se uskuteční bě-
hem června," řekl předseda rozpočtového výboru Bohuslav Sobotka.  

Mladé ekonomy láká práce pro centrální banku 
Na co slyší v případě výběru vysněného zaměstnavatele čeští vysokoškoláci? Letos především na silné 

prestižní značky a stabilní instituce. Vyplývá to z každoročního průzkumu Student Barometr od berlín-
ského Trendence Institutu, který probíhal ve 22 zemích a účastnilo se ho 190 tisíc vysokoškoláků ze 720 
škol. U ekonomů opět zvítězila jistota v podobě ČNB. Zatímco ve světě i letos bodovaly poradenské fir-
my z "big four", v ČR vládla opět náruč státu. "Určitě je to o prestiži a autoritě mezi mladými ekonomy, 
kterou ČNB určitě má. Počet skutečných absolventů vysokých škol k nám přijatých je relativně nízký, 5 
až 10 ročně," říká mluvčí ČNB Marek Petruš. Finanční krize také zatím neodvála sympatie studentů k 
českým soukromým bankám. Tři z nich jsou v první desítce,  o n ěco hůře na tom jsou auditorské firmy. 

Fond PPF Partners již shromáždil 1,5 mld. EUR  
Skupina PPF Petra Kellnera nashromáždila 1,5 mld. EUR ve fondu PPF Partners. To je zvláštní fond, s 

nímž chce PPF využít ekonomické krize a získat investice, které by jindy byly dostupné dráž, napsal ser-
ver ihned.cz "Vznik nového fondu bychom měli oznámit v nejbližších dnech, na jméno partnera si ještě 
musíte počkat. Teď mohu jen říct, že ve fondu budeme mít majoritu a že už teď máme dohodu o základ-
ním vkladu. Dohromady s naším partnerem to bude zhruba 1,5 mld. EUR. Už to je objem, který je v regi-
onu "nové Evropy" významný. Další peníze z trhu bychom chtěli posbírat v budoucnu," uvedl pro ponděl-
ní vydání Hospodářských novin spolumajitel PPF Jiří Šmejc. 

Podnikatelé o platech a odměn manažerů  
Ve státních firmách by platy manažerů měly být veřejné. Podnikatelé se výraznou většinou (76 %) při-

klání na stranu těch, kteří považují za správné, aby výše platů a odměn vrcholových manažerů tuzem-
ských státních či polostátních firem byla transparentní a veřejně dostupná. Vyplývá to z bleskového prů-
zkumu hospodářské komory, jehož se zúčastnilo 1146 firem z celé České republiky. Na položenou otáz-
ku, zda by měli manažeři státních firem zveřejňovat svůj plat, odpovědělo podnikatelů kladně.  

Ondřej Tomas: Češi patří mezi optimisty 
Budoucnost marketingu probrali čeští i světoví marketéři ze všech úhlů pohledu na jubi-
lejním desátém ročníku konference Marketing Management 2009. Zlatým partnerem akce 
byla společnost pro výzkum trhu GfK Praha. Její generální ředitel Ondřej Tomas ve své 
prezentaci představil pozici výzkumné agentury v době globální finanční krize. „Pokud 
jde o krizi, Češi patří překvapivě k největším optimistům v Evropě. Sice denně čteme 
v tisku o jejích následcích, o krachu národních ekonomik a o poklesu automobilového 

průmyslu, ale dokud projevy krize nevidíme ve vlastní rodině nebo u sousedů, jako by se nás netýkala,“ 
říká generální ředitel GfK Praha Ondřej Tomas. „Nejdůležitějším faktorem ve vnímání krize je přitom 
strach o ztrátu zaměstnání, a to nás teprve čeká,“ dodal Ondřej Tomas, podle kterého je finanční krize 
v ČR teprve na samém začátku. Během léta a hlavně podzimu očekává, že i u nás nastane stejná situace, 
jako je nyní ve Velké Británii a ve Španělsku, tedy další nárůst nezaměstnanosti. 

Hlavní vlna insolvencí v ČR teprve přijde 
Hlavní vlna insolvencí a nesplácení ze strany dlužníků v tuzemské ekonomice teprve přijde. Nynější 

bankroty a případy zadlužení vesměs nejsou oběti současné krize, ale vyústění vlastních potíží z minu-
lých let, uvedl řídící partner Deloitte ČR Josef Kotrba. "Nevěřím, že jsme svědky oživení. Když hovořím s 
podniky, tak se obávají, co přinese 2. a 3. čtvrtletí," řekl Kotrba. Situaci zhoršuje i to, že mentální p řipra-
venost na krizi ze strany bank i firem byla mimořádně nízká. Kotrbu podpořil i ekonom a člen vládní 
skupiny NERV Miroslav Zámečník, který poukázal na potvrzený propad německé ekonomiky, hlavního 
exportního partnera ČR, v 1. čtvrtletí. "Firmy nám začnou padat, rozvojové impulsy nevidím,"  dodal. 

společnosti Deloitte o dva nové členy. Jsou jimi 
LaDana Edwards (43) a Adham Hafoudh 30). 
Generálním ředitelem 
RENTIA Tomáš Knebl 

Generálním ředitelem nové 
divize RENTIA společnosti 
AWD Česká republika se stal 
Tomáš Knebl. Knebl přichází 
do RENTIA z pojišťovny 
AXA, kde působil jako ředi-
tel externího prodeje. 
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Moody’s dala do revize hodnocení několika bank  
Ratingová agentura Moody’s dala do revize hodnocení několika českých bank (mimo jiné i Komerční 

banku a Českou spořitelnu), kvůli možnému snížení ratingů. Důvodem je slábnoucí ekonomika a zhoršu-
jící se kvalita úvěrů. Revize se podle agentury zaměří především na budoucí pokles ziskovosti bank a 
množství kapitálu, vzhledem k očekávaným ztrátám ze špatných úvěrů. Tento krok se očekával poté, co 
v minulém týdnu Moody’s zhoršila výhled pro český bankovní sektor na negativní z neutrálního. 

Zisk bank v 1. čtvrtletí klesl meziročně o 6,6 % 
Čistý zisk tuzemských bank v 1. čtvrtletí meziročně klesl o 6,6 % na 11,9 mld. Kč, zatímco ve stejném 

období loni vzrostl meziročně o téměř čtvrtinu. Objem úvěrů a vkladů letos nadále rostl, i když tempo 
růstu se zpomalilo. Uvedla to ČNB. Podle odborníků ziskovost negativně ovlivnilo zejména zhoršení 
stavu úvěrů a celkové ekonomické oslabení. Podle viceguvernéra ČNB Miroslava Singera je bankovní 
sektor dobře kapitalizovaný a má přebytek likvidity. Podíl nesplácených úvěrů je nízký, ale v budoucnu 
poroste kvůli hospodářské recesi. Podíl takzvaných toxických aktiv je minimální, tvoří méně než procen-
to celkových aktiv, řekl již dříve Singer. Objem poskytnutých úvěrů meziročně stoupl o 13,6 % na 2,1 
bil. Kč a jen v 1. čtvrtletí stoupl o více než 3,3 mld. Kč, zhruba 0,15 %.  

Nová pravidla při ztrátě karty či mobilu 
Klienty bank začne před zneužitím jejich platebních karet chránit nový zákon, který schválila vláda. 

Banky budou muset nahrazovat klientům i peníze odsáté podvodníkem předtím, než ztrátu karty nahlási-
li. Budou mít povinnost vynahradit část škody nad 150 EUR, v přepočtu 4 tis. Kč. Zákon přitom neuvá-
dí, za jak dlouhou dobu po ztrátě karty klient peníze může nárokovat.    

Počet nových smluv o stavebním spoření klesl  
Klienti stavebních spořitelen v 1. čtvrtletí uzavřeli téměř 149 000 nových smluv o stavebním spoření, 

což je v meziročním srovnání pokles o přibližně 10 000 smluv. Průměrná cílová částka u smluv o staveb-
ním spoření klesla o více než 26 000 Kč na 286 000 Kč, informovalo MF ČR. Celkový počet smluv se 
oproti konci roku 2008 snížil přibližně o 103 000 na necelých pět milionů smluv na konci března. 

Raiffeisenbank upravuje ceník 
Raiffeisenbank upravuje od 1. července ceník. Banka navyšuje bonus placený klientům eKonta z 10 na 

20 Kč a ruší některé poplatky jako poplatek za blokaci platební karty nebo poplatek za nadm ěrný vklad.  

Banky stále více investují do poboček 
Banky přes rostoucí využívání internetového bankovnictví stále více investují do pobo čkové sítě. Na-

příklad u GE Money Bank má v budoucnu hned u vstupu do pobočky klienty vítat zaměstnanec banky, 
elektronický pořadník má zamezit frontám a k dispozici má být vzdělávací knihovna nebo hračky pro 
děti. Zatím tak fungují tři pobočky v Praze a v Brně, informovala GE Money Bank. Potvrzuje to chování 
i jiných peněžních ústavů. Česká spořitelna letos rozšířila svou obchodní síť o deset nových poboček a 
další desítku obchodních míst zmodernizovala. Komer ční banka otevřela pobočky v Olomouci a v Brně.  

Překlenovací úvěr na rekonstrukce a modernizace  
Stavební spořitelna České spořitelny nabízí klientům za zvýhodněných podmínek překlenovací úvěr 

TREND. SS ČS vyřídí tento úvěr bez úhrady za uzavření úvěrové smlouvy. Překlenovací úvěr lze zkom-
binovat s dotací z programu Zelená úsporám. Žádosti na dotace za čne ČS přijímat v polovině června.  

Sadil: Pětinový pokles bude dobrý výsledek 
Letošní objem prodaných hypoték občanům by mohl být ještě nižší, než se původně čekalo. Generální 

ředitel Hypoteční banky Jan Sadil by považoval za velmi dobrý výsledek objem 90 mld. Kč, což by zna-
menalo meziročně více než pětinový pokles. Loni banky poskytly občanům hypotéky za 114 mld. Kč.  

První z bank v ČR založila vlastní školku  
Raiffeisenbank v únoru jako jedna z mála firem v ČR uvedla do provozu mateřskou školku pro děti 

svých zaměstnanců. Školka se nachází blízko centrály banky v Praze 4, aby byla dob ře dostupná. Ostatní 
peněžní ústavy zatím mateřské školy nemají a matkám nebo otcům se snaží vyjít vstříc jiným způsobem. 
Podle ředitele Raiffeisenbank Lubora Žalmana by o školku ale nebyl zájem bez možnosti práce na čás-
tečný úvazek: "Chceme vyjít vstříc matkám vracejícím se z mateřské dovolené. Věříme, že se to vyplatí." 
Mimo hlavní město banka přispívá zaměstnancům na využití místních školek. 

Cena ropy rekordní 
Ceny ropy se dnes vyšplhaly na nové sedmimě-
síční maximum díky optimismu na asijských ak-
ciových trzích a přetrvávajícím nadějím na oži-
vení světové ekonomiky. Během května se ceny 
zvýšily o 30 %, což představuje jejich nejprudší 
měsíční nárůst za desetiletí. Kolem 7:00 SELČ 
stoupla cena americké lehké ropy na 67,05 USD. 
Moody's: Krize ve vý-
chodní Evropě pohasla 
Finanční krize ve východní Evropě pohasla, za-
tímco reálná ekonomika je stále ve špatném sta-
vu, uvedl viceprezident ratingové agentury Moo-
dy's Dietmar Hornung. Dodal také, že ČR, Pol-
sku a Slovensku se daří v celosvětové krizi lépe 
ve srovnání s jinými zeměmi. Podle Hornunga 
jsou tyto země "kotvami v bouři". Držely se bě-
hem krize nejlépe a udržely dobrou stabilitu. 
OSN zhoršila odhad  
propadu ekonomiky  
Světová ekonomika se podle OSN v letošním ro-
ce v důsledku globální finanční krize propadne o 
2,6 %. OSN tak výrazně zhoršila svou lednovou 
prognózu, jež počítala s poklesem o 0,5 %. Svě-
tová ekonomika rostla v letech 2004–2007 v prů-
měru o 4 % ročně a loni se zvýšila o 2,1 %.  
Bankéři ECB budou  
stávkovat 
Bankéři ECB budou poprvé stávkovat. Nelíbí se 
jim snížení důchodů Vůbec první stávka v histo-
rii ECB je plánována na 3. června. Den před za-
sedáním bankovní rady, na kterém se bude jednat 
o úrokových sazbách. Zaměstnancům se nelíbí 
plánované změny v systému důchodového zabez-
pečení a spokojeni nejsou ani s připravovanými 
změnami v poskytování zaměstnaneckých výhod. 
ECB se tak stane historicky první centrální ban-
kou, která bude čelit stávce svých bankéřů.  
Moody’s potvrdila  
úvěrový rating USA  
Americký úvěrový rating je i přes 
„nezanedbatelné zhoršení“ v dluhové pozici ze-
mě stabilní na stupni AAA, potvrdila ratingová 
agentura Moody’s Investors Service. Americký 
rating je podle Moody’s podporován diverzifiko-
vanou a odolnou ekonomikou, silnými vládními 
institucemi, vysokým příjmem na obyvatele a 
klíčovým postavením v globální ekonomice.  
Americké banky  
se vrátily k zisku 
Americké banky za první kvartál vykázaly zisk 
ve výši 7,6 mld. USD. Sektor jako celek se tak 
dostal zpět do černých čísel po rekordní ztrátě 
36,9 mld. USD v 4. čtvrtletí 2008. Data vycháze-
jí z údajů agentury Federal Deposit Insurance.  
Testy bank: nejhlubší 
recese za 60 let  
Britský úřad pro finanční služby oznámil, že tes-
ty, pomocí nichž měří kapitálovou sílu bank, 
předpokládají pokles cen nemovitostí v Británii 
během krize o polovinu a snížení HDP o 6 %. 
Znamenalo by to nejhorší ekonomický propad za 
více než 60 let. Testy počítají s horším vývojem 
hospodářství než podobné zkoušky v USA. 
Účetní trik bank v USA 
Americká investiční banka JPMorgan by si moh-
la připsat nečekaný zisk 29 mld. USD. Důvodem 
je účetní pravidlo, které bance umožňuje přeúčto-
vat do zisku špatné úvěry získané akvizicí ame-
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Společnost LEGENDOR spol. s r. o. Vás zve 16. června 2009 na seminář: 

STRATEGICKÉ ŘÍZENÍ BANK 
TRENDY STRATEGICKÉHO ŘÍZENÍ BANK V AKTUÁLNÍ HOSPODÁŘSKÉ SITUACI 

lektor: Prof. Dr. Zbyněk Sokolovský, TU Darmstadt 
Současná krizová situace a očekávání společnosti nutí i banky promýšlet a přepracovávat  
nejenom vlastní strategie, ale především obchodní modely. Faktory strategického úspěchu  

se přesouvají a v řízení bank se objevují nové aspekty.  
Cílem se semináře je seznámit účastníky s těmito trendy. 

Bližší informace na www.legendor.cz nebo na tel.: 224 247 268 
Mgr. Jitka Hauptvogelová, e-mail: hauptvogelova@legendor.cz 
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rické spořitelny Washington Mutual. Podobné 
vylepšení hospodářských výsledků by si mezi se-
be mohly rozdělit i další americké finanční insti-
tuce. Vylepšení hospodářského výsledku ve výši 
56 mld. USD by si podle zpráv pro regulátory tr-
hu mezi sebe měly rozdělit také banky Wells Far-
go, Bank of America a PNC Financial Services 
Group, a to díky jejich akvizicím firem Wacho-
via, Countrywide Financial a National City. 
Vedomosti: Děripaska se 
nedohodl o Ingosstrachu 
Holding Bazel Olega Děripasky a italská Genera-
li se nedohodly na prodeji jedné z největších rus-
kých pojištoven Ingosstrach, protože Bazel se ne-
chtěl zřeknout kontroly nad pojišťovnou. Uvedl 
to ruský list Vedomosti.   
Důvěra v ekonomiku  
je v EU stále nízká 
Důvěra v ekonomiku EU a eurozóny stále zůstá-
vá na velmi nízkých hodnotách. V květnu však 
mírně stoupla. Zvyšuje se již druhý měsíc v řadě. 
Souhrnný index ekonomické důvěry (ESI) se v 
květnu v EU zvýšil o 2,8 bodu na 66,7 bodu a v 
případě eurozóny o 2,1 bodu na 69,3 bodu. 
Ruská centrální banka 
bude dál snižovat sazby 
Ruská centrální banka bude pokračovat ve snižo-
vání úrokových sazeb, neboť růst inflace začíná 
zpomalovat. Banka nedávno snížila refinanční 
sazbu ze 13 % na 12 %. 
Ukrajinskou centrální 
banku čeká audit 
Ukrajinská centrální banka podstoupí mezinárod-
ní audit. Je to reakce na prohlášení premiérky ze-
mě Julije Tymošenkové, která obvinila vedení 
banky ze špatného hospodaření a korupce. Cent-
rální banka podle premiérky prodávala cizí měnu 
za příliš nízkou cenu a spřízněným bankám po-
skytovala finanční asistence. Hřivna oslabila vůči 
dolaru od loňského září o 38 %. 
Skončí krize již letos? 
Více než 90 % amerických ekonomů předpovídá, 
že ekonomická krize v USA letos skončí. Ožive-
ní však podle nich nebude mít hladký průběh. 
Zhruba 74 % oslovených ekonomů předpokládá, 
že recese, která začala v prosinci roku 2007 a je 
nejdelší od dob druhé světové války, skončí ve 
třetím čtvrtletí. Dalších 19 % se domnívá, že oži-
vení přijde během posledních tří měsíců letošní-
ho roku. Zbývajících 7 % uvedlo, že krize skončí 
v prvním čtvrtletí roku 2010.  

Známe vítěze Investiční hry o kilogram zlata 
Finále středoevropské hry se uskutečnilo v burzovním studiu varšavské burzy. První místo ve finále 

udržel Emil Sirgely ze Slovenska, jenž svými investicemi dokázal zvýšit hodnotu portfolia o 1,6 mil. K č. 
Jeden kilogram ryzího zlata, který tak vyhrál, má hodnotu 601 tis. Kč. Vítěz Emil Sirgely, auditor pracu-
jící ve Strakonicích, založil svůj úspěch na obchodování s akciemi Citigroup a General Motors.  

Global Brokers loni měl rekordní zisk 
Obchodník s cennými papíry Global Brokers loni hospodařil se ziskem 26,3 mil. Kč po předloňském 

čistém zisku 5,8 mil. Kč. Významně k tomu přispěl prodej akcií pražské burzy do rukou Wiener Börse.  

Zisk Capital Partners loni klesl na 56 mil. Kč 
Čistý zisk obchodníka s cennými papíry Capital Partners loni meziročně klesl o zhruba 13 % na 56 

mil. Kč. Celkové výnosy z investičních služeb firmě vzrostly na takřka dvojnásobných 803 mil. Kč.  

AKAT informovala o výsledcích za 1. čtvrtletí  
Celkový objem majetku investovaný přes členy Asociace pro kapitálový trh (AKAT) do investičních 

nástrojů, dosahoval k 31. 3. 2009 výše 698,2 mld. Kč. Obyvatelstvo a instituce drží v domácích a zahra-
ničních podílových fondech nabízených v ČR 212,99 mld. Kč. V 1. čtvrtletí tak majetek v podílových 
fondech poklesl o 30,89 mld. Kč, tj. o 12,66 %, na 212,99 mld. Kč. Celkový objem majetku, svěřený 
správcům aktiv v ČR nebo jejich prostřednictvím správcům aktiv v zahraničí, dosáhl k 31. 3. 2009 téměř 
698,2 mld. Kč a poklesl tak během 1. čtvrtletí o 24,5 mld. Kč na 698,176 mld. Kč.  

KAPITÁLOVÝ TRH 

Podnikatelské eKonto Premium 
Úspěšný model účtu Podnikatelské eKonto nyní Raiffeisenbank dále zvýhodňuje a nabízí nový typ 

účtu Podnikatelské eKonto Premium. Klienti s vyššími obraty na účtu nebo vklady u banky získají kro-
mě řady současných slev nově zdarma i transakce na účtu. Vedení účtu je tak nově možné získat zdarma. 

Lidé nyní ještě více spoří ve stavebním spoření 
Lidé nyní ještě více spoří ve stavebním spoření Zatímco ke konci března loňského roku uložili lidé u 

stavebních spořitelen 380,8 mld. Kč, přesně po roce je to již 390,2 mld. Kč. "Nárůst vložené částky v ce-
lém sektoru dosáhl 2,5 %," upozorňuje tajemník Asociace českých stavebních spořitelen Jiří Šedivý.   

Úvěry s dotacemi úroků a garancemi PGRLF  
GE Money Bank nabízí financování provozních úvěrů s možností dotací úroků a 
garancí z nových programů Podpůrného a garančního rolnického a lesnického fon-
du (PGRLF). Na kontokorentní nebo revolvingové provozní úvěry pro zemědělce 
od GE Money Bank se vztahuje podpora z nových programů Provoz a Zpracovatel 
Provoz, na jejichž přípravě banka s fondem spolupracovala. Výši dotace úrokové 

sazby fond klientovi sdělí se schválením žádosti, garance dosahuje až 50 % z nesplacené jistiny úv ěru.  

Spořicí účet Genius Plus má 50 tisíc klientů  
GE Money Bank v průběhu téměř tří měsíců trvající kampaně dosáhla výborných výsledků – spořicí 

účet Genius Plus si otevřelo téměř 50 tisíc zákazníků. Majitelé účtů Genius Plus mohou až do konce 
května zhodnocovat své vklady 3,6 % ročně. Od 1. června budou vklady úročeny sazbou 3 % p.a. 

Jarní kampaň RSTS má pozitivní ohlas 
Jarní kampaň Raiffeisen stavební spořitelny s mottem „Více domova“ běží od 17. dubna a všech vý-

hod, které přináší, mohou klienti využít do konce června. Kampaň, která klade důraz na úsporná, 
„zelená“ řešení, zaznamenala u klientů velmi pozitivní ohlas.    

HSBC rok v Brně poskytuje služby podnikatelům  
HSBC Bank plc – pobočka Praha reagovala na potřeby podnikatelů z celého moravského regionu a 

přesně před rokem rozšířila počet svých poboček o zastoupení v Brně. Poskytuje zde celou řadu služeb 
na lokální i globální úrovni. Mezi ně například patří provozní a investiční financování, služby souvisící s 
exportními a importními transakcemi, bankovní záruky nebo široká škála m ěnových zajištění. 

LBBW Bank: Nákup cenných papírů od 5,9 % p.a. 
LBBW Bank snížila úrokové sazby pro Repo obchody  a Reverzní (obrácené) Repo obchody z 6,5 % 

na 5,9 % p.a. Jde v současné době o nejlepší nabídku v oblasti těchto obchodů na trhu. 

Policisté navrhli žalobu kvůli Union bance 
Policie navrhla postavit před soud sedm lidí kvůli případu zkrachovalé Union banky. Podle policistů 

rozhodovali o poskytování rizikových úvěrů. Detektivové škodu vyčíslili na více než 3 mld. Kč. Všem 
sedmi obviněným hrozí až osm let vězení. Krachem Union banky, která zavřela své pobočky v únoru 
2003, se policie zabývala přes pět let. Postupně obvinila z peněžních machinací devět lidí z vedení.  

Raiffeisenbank změnila úrokové sazby 
Raiffeisenbank výrazně navyšuje úrokové sazby na vybraných spořicích účtech, maximální úrok dosa-

huje až 3,00 %  oproti dosavadním 1,50 %..Spořicí účet Efektkonto Prémium má nově úrokovou sazbu 
až 3,0 %. Kromě vysokých úrokových sazeb jsou výhodou tohoto spořicího účtu i poplatky – za zřízení 
ani vedení účtu se neplatí žádné poplatky, zdarma jsou i p říchozí platby.   

S kreditkou od Citibank na dovolenou levněji 
Slevu až 8 % na zájezdy pořádané cestovní kanceláří EXIM tours získá od nynějška každý držitel Citi 

kreditní karty. U tzv. last moment zájezdů a speciálních nabídek platba Citi kartou zlevní zájezd o 4 %.  
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Obhájí Raiffeisenbank titul? 
Sedmnáct družstev třinácti bankovních domů 
včetně týmu ČNB je přihlášeno do IV. ročníku 
Bank of the Green, prestižního turnaje bankéřů  

v golfu, který se uskuteční 16. června  
v Golf Resortu Kunětická Hora.  

Titul obhajuje Raiffeisenbank, jejíž elitní tým na-
stoupí v totožné sestavě, ve které už dvakrát zví-
tězil, opět v čele s členem představenstva a vý-
konným ředitelem Martinem Bláhou. Nejlepší 

družstva by měl znovu dekorovat guvernér cen-
trální banky Zdeněk Tůma. Část výtěžku turnaje 
bude tradičně věnována na dobročinné účely. 
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Deutsche Bank  
špehovala zaměstnance 
Největší německá banka Deutsche Bank zřejmě 
špehovala své zaměstnance. Společnost Deutsche 
Bank podle listu prošetřovala zázemí některých 
svých zaměstnanců. Špehování se údajně mohlo 
týkat i vysokých vedoucích pracovníků včetně 
členů představenstva. Banka v krátkém sdělení 
uvedla, že v oddělení pro podnikovou bezpečnost 
mohla nastat pochybení. Zdůraznila však, že tato 
pochybení se netýkala údajů o klientech.  
Banky v EU potřebují 
více nového kapitálu  
Evropské banky potřebují kvůli finanční krizi ví-
ce rekapitalizovat než banky v USA a měly by se 
jako ty americké podrobit zátěžovým testům na 
celoevropské úrovni. Evropa ale nepotřebuje dal-
ší balíky stimulů na podporu růstu; spíše měla lé-
pe koordinovat pomoc nynější, uvedl evropský 
komisař pro hospodářské a měnové záležitosti 
Joaquín Almunia. Na kapitalizaci bank se podle 
komisaře musí podílet i soukromý sektor.  
SB: Pomalé oživení  
Oživení světové ekonomiky bude pomalé a 
vzrůstající nezaměstnanost by mohla přispět k 
sociální krizi a protekcionismu, uvedl prezident 
Světové banky Robert Zoellick. "Začalo to jako 
velká finanční krize, vyústilo to ve velkou ekono-
mickou krizi a teď se z toho stává velká krize ne-
zaměstnanosti. Jestliže nepřijmeme odpovídající 
opatření, hrozí také velká lidská a sociální krize 
se závažnými politickými důsledky,"  řekl Zoellick.  
Venezuela zaplatí za 
místní divizi banky  
Santander Venezuela se dohodla, že zaplatí špa-
nělskému finančnímu ústavu Banco Santander 
1,05 mld. USD výměnou za zestátnění jeho vene-
zuelské divize. Převzetí divize s názvem Banco 
de Venezuela umožní Venezuele získat větší kon-
trolu nad ekonomikou na cestě k socialistickému 
modelu. Venezuelský prezident Hugo Chávez 
ohlásil plán na zestátnění této banky již loni, jeho 
záměr ale zbrzdila jednání o ceně. 
USA: ochrana klientů 
Americká vláda uvažuje o zavedení orgánu, který 
by lépe chránil zákazníky bank před praktikami, 
jež vedly k současné finanční krizi, řekl americ-
ký ministr financí Timothy Geithner. Podle něj 
bude brzy představena široká škála regulačně re-
formních návrhů a jedním z nich by měl být plán 
na ochranu lidí, kteří u bank nakupují různé fi-
nanční produkty nebo třeba žádají o hypotéku.  
Fitch varuje před  
růstem úvěrů v Číně  
Rekordní růst bankovních úvěrů v Číně, za kte-
rým stojí vládní program na pomoc ekonomice, 
by mohl podkopat budoucí zdraví čínského fi-
nančního sektoru, uvedla ratingová agentura 
Fitch Ratings. Čínské banky v prvních čtyřech 
měsících letošního roku půjčily 5,2 bil. jüanů 
(14,75 bil. Kč), což odpovídá 17 % loňského 
HDP země. Značná část úvěrů souvisí s vládním 
stimulačním plánem v hodnotě 4 mld. jüanů 
(11,35 bil. Kč), který se soustředí na výstavbu in-
frastruktury a další veřejné projekty.  

Stabilitu pojistného trhu podporují i klienti 
Z výsledků České asociace pojišťoven za 1. čtvrtletí vyplývá, že český pojistný trh roste. Téměř u 

všech typů pojistek došlo v porovnání se stejným obdobím loňského roku k nárůstu předepsaného pojist-
ného, zvýšil se i celkový počet pojistných smluv (+8,6 %). Celkové p ředepsané pojistné za 1. čtvrtletí 
dosáhlo 36,9 mld. Kč (meziroční nárůst o 4,4 %). Počet pojistných smluv dosáhl téměř 26 milionů. 

Připojištěných na penzi je 4,3 milionu 
Počet účastníků penzijního připojištění na konci března dosáhl podle ministerstva fi-
nancí 4,3 milionu lidí, což je o 54 000 více než na konci roku 2008. Růst penzijního 
připojištění je i přes nižší tempo proti předchozím letům trvalý, což potvrzuje i 134 
000 nově uzavřených smluv v 1. kvartále letošního roku. Tento po čet je ale o 18 % pod 
úrovní 1. čtvrtletí 2008, uvedlo MF ČR. Za 1. čtvrtletí bude poukázán penzijním fon-
dům státní příspěvek 1,3 mld. Kč, což je o 6,8 % více než ve stejném období loni. Cel-

kově stát za loňský rok poskytl státní p říspěvek 5,1 mld. Kč, tedy o 9,4 % více než za rok 2007. 

Aviva myslí na malé sportovce 
Životní pojišťovna Aviva inovovala jeden ze svých stěžejních produktů – dětské životní pojištění Ta-

lisman. Novinkou je výrazné omezení výluk na úrazy během závodů, soutěží a sportovních akcích.  

Prémiový KAPITÁL: za měsíc 93 mil. Kč 
Pojišťovna České spořitelny reaguje na velký zájem o jednorázové životní pojištění prémiový KAPI-

TÁL a prodlužuje nabídku zvýhodněného úročení. Pojištění s garantovanou technickou úrokovou mírou 
ve výši 4 % p. a. tak mohou zájemci sjednat až do konce června 2009.  

Klienti Komerční pojišťovny se zhodnocením 3,5 % 
Přes nepříznivý vývoj na finančních trzích připíše Komerční pojišťovna svým klientům za rok 2008 

zajímavá zhodnocení. V závislosti na typu pojistného produktu získají klienti zhodnocení 2,4 až 3,5 %.  

Pojistit si lze i autobusové jízdenky 
Evropská Cestovní Pojišťovna uvádí ve spolupráci se společností Eurolines na český trh novinku, ces-

tovní pojištění autobusových jízdenek „BusLine“. Pojištění lze sjednat jen k jízdenkám Eurolines. 

Nejvíce klientů získaly PF ČS, Progres a Aegon  
Nejvíce účastníků penzijního připojištění získaly za 1. čtvrtletí 2009 Penzijní fond České spořitelny 

(28 000), ČSOB Progres a Aegon PF po 9000, ČSOB PF Stabilita 5000, Allianz 4000, PF České pojiš-
ťovny 3000, Generali 2000 a PF Komerční banky 1000 nových účastníků. Naopak AXA PF ztratila 6000 
klientů a ING PF 4000 klientů. Nejvíce peněz klientů spravoval PF ČP se 44,9 mld. Kč. Za ním byla 
AXA s 33,9 mld. Kč a PF ČS s 30 mld. Kč. Celkový zisk penzijním fondům vzrostl.  

Slavia pojišťovna nabízí pojištění pokut zdarma 
Slavia pojišťovna dává každému řidiči, který si u ní sjedná povinné ručení, zdarma pojištění Kryštof, 

které odškodňuje finanční ztráty spojené s dopravními p řestupky. Tato nabídka platí od 1. června.  

Pojišťovna Triglav vybrala o 16 % více 
Pojišťovna Triglav vybrala v 1. čtvrtletí na pojistném 202 mil. Kč, tj. meziročně o 16 % více. Největší-

ho nárůstu dosáhla v majetkovém pojištění, které vzrostlo meziročně o třetinu. Rostl i prodej občanského 
majetkového pojištění přes web, kde byl ve srovnání s posledním čtvrtletím 2008 nárůst téměř o 250 %. 

BANKOVNICTVÍ - PDF SERVIS MĚSÍČNÍKU VYDAVATELSTVÍ ECONOMIA, www.http://bankovnictvi.ihned.cz ▪ Elektronická příloha časopisu Bankovnictví. Vychází jednou týdně. 
Registrován pod ISSN 1214-9810  ▪ Kontakt na redakci: Bankovnictví, Economia, a. s., Dobrovského 25, 170 55 Praha 7, Jana Chuchvalcová, šéfredaktorka, tel.: 233 071 461, fax: 233 
072 014, jana.chuchvalcova@economia.cz , Renata Němcová, sekretariát, tel.: 233 071 471, fax: 233 072 015, renata.nemcova@economia.cz , Pavel Horský, manažer inzerce, tel.: 233 
071 418, GSM: 605 232 389, pavel.horsky@economia.cz. Technická realizace: Marie Zemanová, redaktorka online, tel.: 233 071 409, marie.zemanova@economia.cz . © Všechna práva 
vyhrazena. Bez předchozího písemného souhlasu vydavatelství Economia a.s. je zakázána jakákoli další publikace, přetištění nebo distribuce (tištěnou i elektronickou formou) jakéhokoli 
materiálu nebo části materiálu zveřejněného v tomto PDF servisu. Společnost Economia a.s. využívá agenturní zpravodajství ČTK, která si vyhrazuje veškerá práva. ▪ PŘIHLÁŠENÍ A 
ODHLÁŠENÍ PDF SERVISU: e-mail: mailto:pdf.bankovnictvi@economia.cz. 

ČSOB: Factoring čeká pokles, růst až 2010 
Factoring čeká letos po letech silného růstu pokles. Důvodem je celkové oslabení ekonomické aktivity 

v ČR v době recese i odchod dvou členů z Asociace factoringových společností. K obnovení růstu by 
mělo dojít v roce 2010, uvedli zástupci společnosti ČSOB Factoring. V roce 2008 financovali členové 
AFS odkup pohledávek za rekordních 134 mld. Kč, předloni za 127,1 mld. Kč. Letos v 1. čtvrtletí však 
vykázal trh jen 21,3 mld. Kč, což znamenalo meziročně o 35 % méně. Z asociace ale vystoupily firmy 
UniCredit Factoring a D.S. Factoring. S jejich p říspěvkem by byl pokles zhruba čtvrtinový. 

Home Credit posílil pozici na trhu  
Téměř 2 mld. Kč poskytl Home Credit českým spotřebitelům v 1. čtvrtletí 2009. V porovnání objemu 

poskytnuté jistiny členských společností ČLFA za 1. čtvrtletí 2008 a 2009 se Home Credit posunul z 5. 
na 3. místo. Za 1. čtvrtletí 2008 financoval HC nákupy za 2,4 mld. Kč, tj. o 16 % více než letos. 

Financování ojetých užitkových vozů  
Ojeté užitkové vozy zaznamenávají  nárůst. ŠkoFIN, který financuje ojeté koncernové vozy převážně 

v rámci programů auto-plus a ŠkodaPlus, zvýšil počet smluv v oblasti ojetých užitkových vozů za 1. 
kvartál meziročně o 25 %. V oblasti úvěrů došlo dokonce ke zvýšení zájmu o rekordních 76 %.   

LEASING A FACTORING 

POJIŠŤOVNY A PENZIJNÍ FONDY 
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